
اقتصادی   9 پنجشنبه 15 آبان  399 1- 19 ربیع الاول 1442 - 5 نوامبر 2020 - سال نوزدهم - شماره  5289

گزارش

خروج اکســون موبیل از پروژه ســاخت پایانه LNG پاکستان و ابتر ماندن 
پروژه خط لوله تاپی، می تواند فرصت مناســبی برای تلاش ایران برای اجرایی 
شــدن قرارداد صادرات گاز به این کشور باشد.به گزارش خبرنگار مهر، شرکت 
اکسون موبیل آمریکا که یکی از اعضای کنسرسیوم ساخت پایانه ال. ان. جی در 
پاکستان به تازگی از این پروژه انصراف داد. سخنگوی اکسون موبیل علت خروج 
از این پروژه را تصمیم برای کاهش شدید هزینه های عملکردی و سرمایه گذاری 
بــا وجود قیمت های پایین ســوخت اعلام کرد. هدف اصلی اکســون موبیل از 
پیوســتن به این کنسرسیوم صادرات ال ان جی به پاکســتان بوده است. دولت 
پاکستان به ۵ شرکت از جمله اکسون مجوز ساخت ترمینال ال ان جی داده است 
اما اعلام کرده به این شرکت ها هیچ تضمینی در این ارتباط نمی دهد و مسئولیت 

ریسک این پروژه با خود آنها است.
از موقع ورود اکســون به پاکستان این شــرکت با مشکلات متعددی در به 
دســت آوردن مجوزهای لازم از طرف دولت روبرو شده است. تصمیم به خروج 
از این پروژه در حالی اتفاق می افتد که بعد از مدت های طولانی بالاخره مشکل 
این مجوزهای حل شــده بود.ال. ان. جی گران ترین نوع گاز به شمار می رود که 
استفاده از آن تنها مشروط به تولید نیست، بلکه تجهیزات لجستیکی و همچنین 
پایانه ویژه ای برای دریافت را نیز شامل می شود. اقتصاد این پروژه در حالی که 
پاکســتان قرارداد دریافت گاز طبیعی ازطریق خط لوله از ایران را دارد، چندان 
جذاب نیست. البته پشت پرده چنین پروژه ای با اقتصاد ضعیف، اهداف سیاسی 
وجــود دارد که عملکرد وزارت نفت دولت تدبیر و امید موجب شــد تا گردش 
پاکستانی ها برای تأمین نیاز خود به سمت سعودی ها و آمریکایی بوده و تکیه بر 
خط لوله تاپی و تأمین گاز از ترکمنستان کنند.ضعف عملکرد وزارت نفت دولت 
تدبیر و امید آنجا عیان می شود که خط لوله صادرات گاز به پاکستان را به نقطه 

صفر مرزی و ارسال گاز ) شوت گاز ( نکردند. در چنین حالتی ایران نمی تواند بر 
اساس بند Take or Pay رایج در قراردادهای گازی، اعمال فشار بر پاکستان 
یا اقدام برای دریافت خسارت کند.با توجه به نیاز گازی کشور پاکستان، صرفه 
اقتصادی واردات گاز از ایران، امنیت تأمین انرژی و مهم تر از آن درآمد صادرات 
گاز در دوران تحریم برای ایران، صادرات گاز به پاکســتان را به اقدامی برد-برد 

برای دو طرف تبدیل کرده است.
مذاکرات صادرات گاز به پاکســتان و هندوستان معروف به خط لوله صلح از 
اواخر دهه ۶۰ شمســی آغاز شد تا آنکه در ابتدای دولت نهم، هند خود را کنار 
کشــید تا مذاکره ایران با پاکستان پیگیری شود. پس از رفت و آمدهای بسیار 
میان هیئت های مذاکره دو طرف، قرارداد ۲۵ ساله خط لوله صلح)IP( در سال 
۸۸ به امضا و در سال ۸۹ نافذ شد.این خط لوله با هدف صادرات گاز به پاکستان 
کلید خورد تا در ادامه به بازارهای هند و حتی چین نیز از این طریق ورود کند. با 
این وجود از همان ابتدا ایالات متحده آمریکا به منظور جلوگیری از توسعه روابط 
این کشورها با ایران با این خط لوله مخالفت و تلاش کرده مانع اجرای آن شود 
اما این قرارداد میان طرفین به امضا رسید و شکل رسمی و قانونی به خود گرفت.
اســفند ۹۱ بود که آصف علی زرداری، نخست وزیر پاکستان به ایران آمد تا 
کار احداث بخش ایرانی خط لوله توســط قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا کلید 
خورد. برتری اقتصادی خط لوله صلح نسبت به تاپی )ترکمنستان – افغانستان 
– پاکســتان( و همچنین مشکلات امنیتی خط لوله تاپی در افغانستان مانع از 

اجرای این خط لوله تاکنون شده است.
تجربه عدم تحریم صادرات گاز ایران به ترکیه و عراق در دو دوره تحریم های 
قبلی و فعلی نشــان داد که صادرات گاز می تواند درآمد اقتصادی قابل توجه و 
بلندمدت و تحریم ناپذیری برای کشــور فراهم کند. علاوه بر آن به دلیل ایجاد 

وابستگی متقابل عملًا قدرت سیاسی کشور را در مجامع بین المللی نیز افزایش 
خواهد داد.در شــرایطی که با کاهــش قابل توجه نرخ نفت و در پی آن ضعیف 
شــدن اقتصاد گاز به ویژه گاز گرانی مانند LNG مواجه هســتیم، بسیاری از 
پروژه های گران اینچنینی با کاهش رغبت ســرمایه گذار رو به رو هســتند. در 
چنین شرایطی ایران می تواند از فرصت استفاده کرده و با جدیت بیشتری پروژه 
اقتصادی و مقرون به صرفه صادرات گاز از طریق خط لوله به پاکستان را پیگیری 
کند. این در حالی است که وزارت نفت دولت تدبیر و امید به بهانه های مختلف ۷ 
سال است که این پروژه را رها کرده و حتی خط لوله را به صفر مرزی نرسانده و 
پاسخ شفاف و عملیاتی نیز درباره پیگیری این پروژه نداده است و همواره تلاش 
کرده با شــانتاژ سیاسی از پاسخ دهی دقیق به این موضوع طفره رود. نرساندن 
خط لوله به نقطه صفر مرزی می تواند مصداقی از »ترک فعل« تلقی شــود چرا 
که رســاندن خط لوله به نقطه صفر مرزی از بندهای قرارداد صادراتی گاز ایران 

به پاکستان است.

فرصت مجدد برای حضور ایران در بازار گاز پاکستان

پیش بینی سقوط درآمد نفتی اوپک 
به کمترین حد ۱۸ سال اخیر

اداره اطلاعــات انرژی آمریکا پیش بینی کرد بــا توجه به قیمت پایین نفت 
و محدودیت عرضه چشــمگیر اوپک پلاس، درآمدهای حاصل از صادرات نفت 
اعضای اوپک امســال در مقایســه با سایر ۲۰۱۹ کاهش شــدیدی پیدا کرده و 
به پایین ترین سطح از ســال ۲۰۰۲ تاکنون سقوط می کند.پیش بینی می شود 
مجموع درآمد صادرات نفت اعضای اوپک در ســال ۲۰۲۰ به ۳۲۳ میلیارد دلار 
بالغ شود. اگر پیش بینی اداره اطلاعات انرژی آمریکا به حقیقت بپیوندد، درآمد 
نفتی اوپک به پایین ترین سطح در ۱۸ سال اخیر سقوط می کند. این گروه سال 
میلادی گذشته ۵۹۵ میلیارد دلار درآمد از صادرات نفت داشت اما شیوع پاندمی 
و سقوط قیمت نفت امســال به درآمدهای نفتی اوپک ضربه زده و این گروه به 
منظور تقویت قیمتها و کمک به متوازن شــدن بازار، حجم بالایی از تولیدش را 
محدود کرده اســت.میانگین قیمت هر بشــکه نفت برنت سال گذشته ۶۴ دلار 
بود و امســال ۴۱ دلار اســت که بیش از ۲۰ دلار در هر بشکه پایینتر از قیمتی 
است که اداره اطلاعات انرژی آمریکا پیش بینی کرده بود. تولید نفت اوپک هم 
به دلیل کاهش تولید داوطلبانه پایینتر بوده اســت. طبق ارزیابی اداره اطلاعات 
انرژی آمریکا، تولید نفت اوپک در ســال ۲۰۲۰ به ۳۰.۷ میلیون بشــکه در روز 
بالغ می شــود که ۳.۹ میلیون بشــکه در روز در مقایسه با میانگین تولید ۳۴.۵ 
میلیون بشکه در سال ۲۰۱۹ کمتر خواهد بود.در بخشی از گزارش اداره اطلاعات 
انرژی آمریکا آمده است: ادامه کاهش درآمد در سال ۲۰۲۰ به بودجه های مالی 
کشورهای عضو اوپک که به درآمد حاصل از فروش نفت برای واردات کالا، تامین 
مالی برنامه های اجتماعی و حمایت از خدمات عمومی اتکای زیادی دارند، ضربه 
خواهد زد.پاندمی کووید ۱۹ اقتصادهــای همه تولیدکنندگان بزرگ نفت را به 
شــدت کند کرده و ریزش قیمت نفت که بخشــی از آن ناشی از جنگ قیمت 
کوتاه مدت میان عربســتان سعودی و روســیه در آوریل بود، درآمدهای نفتی 
اقتصادهای وابســته به نفت در خاورمیانه و آفریقا را به شدت کاهش داده است.

بر اساس گزارش اویل پرایس، صندوق بین المللی پول در ژوییه پیش بینی کرد 
صادرکنندگان نفت در خاورمیانه و شمال آفریقا با کاهش درآمدهای نفتی خود 
به میزان ۲۷۰ میلیارد دلار در ســال ۲۰۲۰ در مقایسه با سال پیش از آن روبرو 

خواهند شد.

اوپک و روسیه متعهد به برقراری توازن بازار نفت 
اوپک در بیانیه ای اعلام کرد که این سازمان و روسیه به بازگرداندن توازن در 
بازار نفت متعهد هستند.به گزارش رویترز، سازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک( پس از گفت وگو با مقام های روسیه روز سه شنبه )۱۳ آبان ماه( در بیانیه ای 
اعلام کرد که روســیه و اوپک خود را به به ایجاد تعادل در بازارهای جهانی نفت 
خام و دســتیابی به ثبات پایدار متعهــد می دانند.به گزارش وزارت نفت، محمد 
سانوســی بارکیندو، دبیرکل اوپک هفته گذشته )پنجم آبان ماه( اعلام کرده بود: 
مدت زمان بهبود بازار نفت ممکن اســت بیش از آنچه انتظار می رود با افزایش 
ویروس کرونا در سراســر جهان طول بکشد و اوپک و متحدانش روند خود برای 
برقــراری توازن در بازار را حفظ می کنند.ائتلاف اوپک پلاس در ماه آوریل توافق 
کردنــد که به دلیل تضعیف تقاضا در پی همه گیری ویروس کرونا، تولید خود را 
به طور بی ســابقه ای کاهش دهند. این ائتلاف قرار است بر اساس توافق کاهش 
تولید، بخشی از محدودیت های عرضه خود را )حدود ۲ میلیون بشکه در روز( از 

ماه ژانویه تسهیل کند.

بهای نفت افزایش یافت

قیمت نفت تحت تاثیر کاهش ذحیره ســازی ها در آمریکا و همچنین نتایج 
اولیه انتخابات ریاست جمهوری این کشور نسبت به قیمت های دیروز با افزایش 
همراه شــد.قیمت نفت که این روزها به دلیل شیوع کرونا در جهان تحت فشار 
قرار دارد، دیروز با انتشار اخباری مبنی بر کاهش ذخیره سازی در آمریکا با رشد 
نسبی همراه شد.واقعیت اینکه موج دوم کرونا اجازه بازگشت قیمت طلای سیاه 
به بالای ۴۰ دلار در هر بشکه را تاکنون نداده است.همچنین نتایج اولیه انتخابات 
امریکا نیز در افزایش قیمت نفت در بازارهای جهانی موثر بود.اکنون با توجه به 
این شرایط، نفت برنت ۰.۵ درصد بالا رفت و به ۳۹ دلار و ۹۲ سنت در هر بشکه 
رسید.نفت شاخص آمریکا نیز با رشدی ۰.۳ درصدی در هر بشکه ۳۷ دلار و ۷۸ 

سنت قیمت خورد.

انتخابات آمریکا چه بر سر طلای سیاه می آورد؟
سیاســت های متفاوت دو نامزد انتخابات آمریکا این شائبه را به وجود آورده 
که ممکن اســت وضعیت بازار نفت شــرایط متفاوتی را در آینده تجربه کند اما 
با این حال بســیاری از کارشناسان بر این باورند که هرچند شاهد تغییراتی در 
کوتاه مدت خواهیم بود اما به طور کلی وضعیت تغییر چندانی نخواهد کرد.یکی 
از عواملی که هفته جاری به نوسان بازار نفت دامن زد، انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا بود. آن طور که تحلیل می شــود  پیــروزی ترامپ برای قیمتها در کوتاه 
مدت مثبت است اما در بلندمدت این طور نخواهد بود زیرا حمایت وی از صنعت 
نفت و گاز به معنای افزایش بیشتر تولید در آینده است.در مقابل پیروزی بایدن 
تاثیر معکوسی خواهد داشت و در کوتاه مدت برای قیمت نفت منفی است اما در 
بلندمدت مثبت خواهد بود زیرا بایدن به دنبال محدود کردن فرکینگ و مقررات 
محیط زیستی سخت گیرانه اســت که عرضه آمریکا را محدود می کند. در این 
بین، تحلیلگران انتظار دارند قیمت نفت تا پایان ســال در بازه محدودی معامله 
شود و میانگین قیمت هر بشکه نفت برنت امسال ۴۲ و ۳۲ دلار و در سال آینده 

بالای ۴۹ دلار باشد. 
تنها موضوعی که ممکن است باعث افزایش قابل توجه قیمتهای نفت شود، 
خبر خوب تولید واکسن کرونا یا توقف تولید نفت در لیبی است که در پی آتش 
بس میان گروههای داخلی، به ســرعت در حال احیای تولید است و تولیدش را 
از کمتر از ۱۰۰ هزار بشــکه در روز در اواخر سپتامبر به ۸۰۰ هزار بشکه در روز 
رسانده است.بر اساس گزارش ایسنا به نقل از اوایل پرایس، با ادامه افزایش تولید 
نفت لیبی و تاثیر انتخابات آمریکا و ضعیف ماندن تقاضا، قیمتها ممکن است به 
مدت طولانیتری پایین ۴۰ دلار در هر بشــکه بمانند به خصوص که حفاری و 
فرکینگ در آمریکا بهبود پیدا کرده و فشار نزولی بیشتری به شاخصهای قیمت 
تحمیل کرده است. به نظر می رسد تنها امید برای قیمتها، اخبار خوش از واکسن 
کووید ۱۹ اســت. اوپک پلاس هر تصمیمی که درباره سیاســت تولید از ژانویه 
بگیرد، هر تصمیمی که کمتر از کاهش عمیقتر تولید باشد، احتمالا در تصمیمات 
خرید و فروش نفت تاثیر می گذارد.در این بین مرتضی بهروزی فر  -کارشــناس 
ارشــد حوزه انرژی - در مورد تاثیر انتخابت آمریکا بر بازار نفت، به ایسنا گفت: 
به نظر می رســد در کوتاه مدت به دلیل اینکــه ترامپ خود را طرفدار بازار نفت 
نشان داده است شاهد تاثیر مقطعی و کوچکی باشیم اما در دراز مدت نمی توان 
نتایج شگفت انگیزی را انتظار داشت.وی با بیان اینکه سیاست های هر دو نامزد 
انتخاباتی تفاوت چندانی با یکدیگر نــدارد، اظهار کرد: نباید اینگونه تصور کرد 
که اگر باییدن برنده انتخابات شــود توسعه شیل متوقف خواهد شد چراکه هر 
دو نفر سیاســت های توسعه ای مشــابهتی را مد نظر دارند.این کارشناس حوزه 
انرژی افزود: دموکرات ها به دلیل اینکه طرفدار محیط زیست هستند، به توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر نیز توجه بیشتری خواهند کرد ولی این استراتژی که ایالت 
متحده آمریکا به منابع نفتی وابســته نخواهد بود دور از ذهن است.بهروزی فر با 
اشــاره به تاثیرات فعلی انتخابات آمریکا بر بازار نفت نیز، گفت: قطعا هرگونه به 
هم ریختگی و آشــوب آن هم در کشوری که دارای بزرگترین اقتصاد دنیا است 
می تواند بر بازار نفت تاثیر فوری داشته باشد اما باتوجه به زیرساخت های موجود 
در آمریکا به نظر نمی رسد که آشوبی به وجود آید.وی اظهار کرد: شاید یک هفته 
نتیجه انتخابات به تعویق بیفتد اما به طور کلی می توان گفت که انتخابات آمریکا 
در کوتاه مدت می تواند بر بازار نفت تاثیر بگذارد اما انتظار تغییر و تحولات جدی 

در بلند مدت را نمی توان را داشت.

اخبار انرژی

ابــر پروژه »انتقال آب از خلیج فــارس به فلات مرکزی 
ایران، امروز)پنجشنبه( با فرمان رئیس جمهوری به صورت 
ویدیــو کنفرانس و با حضور وزیــر صنعت، معدن و تجارت 
افتتاح می شــود. به گزارش روابط عمومی ایمیدرو،خداداد 
غریب پور- رئیس هیات عامل ســازمان توســعه و نوسازی 
معــادن و صنایع معدنی ایران)ایمیــدرو( با بیان اینکه قرار 
است قطعه نخست طرح به طول ۳۰۵ کیلومتر به مناسبت 
میــلاد حضرت محمد )ص(، از خلیج فارس به ســیرجان، 
افتتاح شــود، گفت: جمع هزینه در مرحله شیرین ســازی 
و خط انتقال تا ســیرجان، ۱۶ هــزار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
)ریالی و ارزی( اســت.وی افزود: هدف عمده طرح، شیرین 
 سازی و انتقال آب نمک زدایی شده، توسط سه خط انتقال 
از خلیج  فارس به صنایع استان های هرمزگان، کرمان و یزد، 
تامین بخشــی از نیازها و مصارف آب مجتمع های تولیدی 
در حال بهره برداری و طرح های توسعه مجتمع های معدنی 
و صنعتی، گل گهر، مس سرچشــمه و چادرملو است. مسیر 
خــط انتقال از غرب بندرعباس شــروع و پس از تامین آب 
مجتمع معدنــی و صنعتی گل گهر، به طرف مجتمع مس 
سرچشمه ادامه خواهد یافت و در نهایت به صنایع فولادی 
و معدنی اســتان یزد منتهی می شــود.معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت ضمن اشاره به اینکه پروژه فوق در راستای 
سیاســت های کلان وزارت صمت اجرایی شده است، اظهار 
کــرد:  این پروژه با راهبری ایمیدرو اســت و شــرکت های 
گل گهر، ملی مس و چادرملو ســهامداران این طرح بزرگ 
هستند.رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: قطعه نخست 
انتقال آب از تاسیسات آب شیرین کن گل گهر به طول ۳۰۵ 
کیلومتــر خواهد بود. قطعه دوم انتقــال از گل گهر به مس 
سرچشــمه به طول ۱۵۰ کیلومتر و  قطعه ســوم انتقال از 
مس سرچشــمه تا صنایع فولادی اردکان ۳۶۰ کیلومتر و 
انشعاب صنایع معدنی چادرملو ۱۵۰ کیلومتر خواهد بود. در 
بخش تاسیسات آب شیرین کن در فاز نخست به مقدار ۱۸۰ 
میلیون متر مکعب در سال و ظرفیت تولید آن سالانه ۶۵۰ 

میلیون متر مکعب خواهد بود.
انتقال 150 میلیون متر مکعب آب

 به هرمزگان و کرمان و یزد 
وزیر نیرو در حاشــیه جلســه هیئت دولــت در جمع 

خبرنــگاران در خصوص نمک زدایــی و انتقال آب خلیج 
فارس به فلات مرکزی ایران گفت: فردا )پنجشــنبه( طرح 
بســیار بزرگی در پهنه حفظ حیات، توسعه پایدار، عمران 
کشور و همچنین مساله آب، با ارتباط مستقیم با تولید در 
سال جهش تولید با حضور رئیس جمهوری افتتاح می شود؛ 
ایــن طرح نمک زدایی از آب دریا و انتقال آن در مســافت 
طولانی با پمپاژهای متعدد به فلات مرکزی ایران است.رضا 
اردکانیان افزود: با توجه به گستردگی ارتباط مان با دریا در 
شــمال و جنوب؛  در واقع این آب را یک منبع پایدار برای 

مصارف بخش های مختلف به حساب می آوریم.
 از آب دریا به دو شکل استفاده می کنیم؛ یکی بدون نمک 
زدایی و آب شور و یکی با نمک زدایی. ما نیازهای ۱۷ استان 
کشور را در مناطق ساحلی و در فلات مرکزی ایران مطالعه 
کردیم و این مطالعات به اتمام رسیده و نیازها مشخص شده 
است. در فصل استفاده از آب دریا بدون نمک زدایی، مجوز 
۲۶ میلیارد متر مکعب در سال را صادر کردیم و تاکنون ۱۳ 
میلیارد متر مکعب استفاده می شود که ۳ میلیارد متر مکعب 

برای آبزی پروری و ۱۰ میلیارد متر مکعب برای خنک کردن 
تاسیســات صنعتی و برج های نیروگاه هایی است.اردکانیان 
گفــت: در بخش نمک زدایی و شــیرین کردن آب دریا، ما 
مجوز  ۸.۲ میلیارد متر مکعب را دادیم و از این تاکنون مقدار 
۷۶۰ میلیون مترمکعب در استان های مختلف استفاده شده 
است؛ نســبت آب شور به شیرین ۳ به ۱ است که در طرح 
فردا ۴۵۰ میلیون مترمکعب آب شور نمک زدایی می شود و 
در نهایت ۱۵۰ میلیون متر مکعب آب شیرین برای مصرف 
در استان های هرمزگان، کرمان و یزد آماده خواهد شد.وی 
ادامه داد: این مقدار آب شیرین در فازهای مختلف به مناطق 
مصرف خواهد رسید. در فاز اول که فردا است با اجرای ۳۳۰ 
کیلومتر تونل و ایستگاه پمپاژ متعدد و تاسیسات برقی مورد 
نیــاز، حدود ۷۰ میلیون مترمکعب آب به اســتان کرمان و 
منطقه سیرجان می رسد؛ بخشی از این آب در خود استان 

هرمزگان به مصارف شرب و صنعت می رسد. 
بنابراین بطور مشــخص طرح هایی که فردا اجرا می شود 
شیرین سازی آب دریا برای مصرف در استان های هرمزگان 

و کرمان در بخش های شرب و صنعت است؛ این طرح، آغاز 
طرح های اینچنینی اســت که در کشور بتوانیم با مجموعه 
ملاحظات فنی، اقتصادی و زیست محیطی مصارف صنایع 
را تامین کنیم و منابع آب موجود را بیشتر به بخش شرب و 

بهداشت اختصاص دهیم.
ظرف سه ماه آینده، آب

 به مس سرچشمه خواهد رسید
همچنین در این زمینه، اردشیر سعدمحمدی- مدیرعامل 
شکت ملی صنایع مس ایران- با بیان اینکه با بهره برداری از 
فاز نخست این طرح، ظرف سه ماه آینده آب به مجتمع مس 
سرچشمه نیز خواهد رسید. با تامین مالی به موقع، مناسب 
و سریع؛ مدول اول آب شیرین کن در بندرعباس با ظرفیت 
تولید ۲۰۰ هزار مترمکعب آب نمک زدایی شــده راه اندازی 
شــد که با تکیه بر توان داخلی هم اکنون شــاهد رسیدن 
آب تولیدی آب شــیرین کن به منطقه گل گهر ســیرجان 
هســتیم.وی تصریح کرد: کلیه هزینه های پروژه در مرحله 
شیرین سازی و خط انتقال از سوی شرکت مس، چادر ملو و 

گل گهر تامین مالی شده است.
مدیرعامل شــرکت ملی مــس ایران ضمن اشــاره به 
وجود ذخایر بزرگ معدنی مس در اســتان  کرمان که نتایج 
اکتشــافی جدید، تاییدکننده آن است، اظهار کرد: با انتقال 
آب خلیج فارس عملا یکی از موانع گسترش تولید که کمبود 
منابع آبی در این استان  است، برطرف شده و زمینه هر چه 
بیشــتر توسعه، اشتغال زایی و جهش تولید را فراهم خواهد 
آورد. این پروژه مصداق واقعی خودباوری ملی و شــعار »ما 
می توانیم« اســت. طراحی، اجرا و راه انــدازی آن به صورت 
صد در صد در داخل به کمک کارشناســان و متخصصین 
داخلی در دوره ای که کشورمان در معرض سخت ترین موانع 
اقتصادی بین المللی قرار داشــت، انجام شــد.گفتنی است، 
شــرکت ملی صنایع مس ایران به همراه شرکت سنگ آهن 
گل گهر و شرکت معدنی چادرملو به منظور تامین آب مورد 
نیاز طرح های توسعه خود اجرای طرح نمک زدایی، انتقال و 
توزیع حدود ۱۳۲ میلیون مترمکعب آب در ســال از خلیج 
فارس را در دستور کار خود قرار داده اند که از این میزان ۴۰ 
میلیون متر مکعب ســهمیه شرکت ملی صنایع مس ایران 

است.

معاون وزیر راه و شهرســازی با بیــان اینکه وارد مرحله 
تدوین بسته اجرایی در اختیار گرفتن اتحادیه املاک شده 
ایــم گفت: الحاق اتحادیه مشــاوران املاک بــه وزارت راه 
و شهرســازی می تواند زمینه ارتقــای وضعیت فعالان بازار 
مســکن از حالت سنتی به بســتر جدید علمی و تخصصی 
را فراهــم کند که ثمره های مفیدی برای مصرف کنندگان، 

مالکان، خریداران و مستاجران خواهد داشت.
محمــود محمودزاده در گفت و گو با ایســنا اظهار کرد: 
انتقال اتحادیه امــلاک از ذیل وزارت صمت به وزارت راه و 
شهرسازی پیشــنهادی بود که مطرح شد و رئیس جمهور 
با آن موافقت کرد. امــا باید مراحل اجرایی این انتقال طی 
شود و ممکن است زمانبر باشد.وی افزود: یکی از ابزارهایی 
که می تواند برای کنترل بازار مسکن در اختیار وزارت راه و 
شهرسازی قرار گیرد الحاق اتحادیه املاک به این وزارتخانه 
اســت. بعضی از فعالیتها مثل مشاوران املاک، صرفا صنف 
نیستند بلکه در بازار املاک کشور تاثیرگذارند. اعتقاد ما این 

است که افراد شاغل در این گروه باید پروانه حرفه ای داشته 
باشند. یعنی کسانی در این مشاغل ورود کنند که از تخصص 
و اطلاعــات کافی در حوز ه املاک و مســتغلات برخوردار 
باشند.معاون وزیر راه و شهرسازی، انتقال احتمالی اتحادیه 
املاک بــه وزارتخانه متبوع خود را اقــدام موثر و مبارکی 
دانســت و گفت: این اتفاق می تواند زمینه ارتقای وضعیت 
فعالان بازار مســکن از حالت سنتی به بستر جدید علمی و 
تخصصی را فراهــم کند که طبیعتا ثمره های مفیدی برای 
مصرف کنندگان، مالکان، خریداران و مســتاجران خواهد 
داشت. از طرف دیگر اتحادیه می تواند به عوان بازوی کنترلی 

و اجرایی دولت عمل کنند.
محمودزاده درباره اینکه آیا بعد از انتقال احتمالی، صنف 
اتحادیه به کانون تبدیل می شود گفت: ما درگیر اسم نیستیم 
بلکه حرفمان این اســت که با توجه به رویکرد تاثیرگذاری 
مشــاوران املاک، این گروه باید پروانه حرفه مندی داشته 
باشند، آموزش این کار را ببینند و طبیعتا در مقابل اقداماتی 

که به عهده شان است پاسخگو باشند.وی با اشاره به مخالفت 
مســئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت با انتقال اتحادیه 
املاک به وزارت راه و شهرسازی گفت: هرکس از منظری به 
این موضوع نگاه می کند ولی طبیعی اســت که وزارت راه و 
شهرسازی به عنوان دستگاه تخصصی این موضوع، اولی تر 
از دیگر وزارتخانه ها است. این انتقال، امتیازی برای وزارتخانه 
نیست بلکه هدف صرفا ساماندهی است. تمام کسانی که از 
وضعیت بازار زمین و مسکن انتقاد می کنند از ضعف موجود 
ناراضی هستند. باید بپذیریم که بعضی از اصناف موقعیت و 
شــرایط خاصی را دارند. مسکن به عنوان یکی از مهمترین 
نیازهای خانوارها نیاز به کنترل دارد. ما دیگر روی کلیت این 
موضوع که این انتقال لازم است یا نیست کار نمی کنیم بلکه 
از این مقطع گذشته ایم و با موافقت رئیس جمهور باید وارد 

بسته اجرایی شویم.
به گزارش ایســنا، در روزهای اخیر برخی وزرای دولت 
و مسئولان سازمانهای دولتی تلاشهایی برای تحت پوشش 

درآوردن صنــوف مربــوط به خود را آغــاز کرده اند. انتقال 
اتحادیه املاک از وزارت صمت به وزارت راه و شهرســازی، 
الحاق هتلها و هتل آپارتمانها به ســازمان میراث فرهنگی، 
تجهیزات پزشــکی و دندانپزشــکی به وزارت بهداشــت و 
اتحادیه های صوتــی ـ تصویری، لــوازم مخابرات و فضای 
مجازی به وزارت ارتباطات از جمله پیشنهادهایی است که 
در ماههای اخیر مطرح شده است. با اینکه مسئولان وزارت 
صمت، این انتقالها را مغایر اصل ۴۴ و چشم انداز ۲۰ ساله 
کشور می دانند، به نظر می رسد شــرایط برای این موضوع 
فراهم شده اســت. چندی پیش، محمد اسلامی وزیر راه و 
شهرسازی از تصمیم رئیس جمهور برای تحت پوشش قرار 
گرفتن اتحادیه املاک توســط وزارت راه و شهرسازی خبر 
داد. از طرف دیگر مصطفی قلی خســروی، رئیس اتحادیه 
مشــاوران املاک با جابه جایی اتحادیه متبوعش به وزارت 
راه و شهرســازی موافق اســت و آن را فرصتی برای ارتقای 

این صنف می داند.

رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای جزئیات 
طرح های نوســازی ناوگان باری جاده ای را تشــریح کرد.

عبدالهاشــم حســن نیا در گفتگو با خبرنــگار مهر درباره 
تلاش های ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای برای 
نوســازی ناوگان فرســوده باری گفت: در حال حاضر یک 
میلیون و ۹۵۰ هزار دستگاه انواع خودرو باری سنگین اعم 
از درون شهری و برون شهری در کشور فعال است که ۳۴۶ 
هزار و ۲۴۳ دســتگاه از آن ناوگان باری برون شهری بوده 
و در جاده ها تحت نظارت ســازمان راهداری یا وزارت نفت 
و ســازمان برنامه و بودجه که شامل ناوگان حامل سوخت 
اســت، تردد دارند.وی افزود: از این تعداد، ۵۷۶ هزار و ۵۵ 
دســتگاه معادل ۳۰ درصدِ این ۲ میلیون دستگاه، ناوگان 
فرسوده هستند.به گفته حسن نیا تعداد کامیون های بالای 
۲۲ سال که تحت نظارت سازمان راهداری در جاده ها تردد 
می کننــد، ۱۲۴ هزار و ۴۲۸ دســتگاه و معادل ۳۱ درصدِ 
کل ناوگان باری سنگین برون شهری است.رئیس سازمان 
راهداری و حمــل و نقل جاده ای تصریح کرد: بر اســاس 
برخی پژوهش ها، کامیون های فرســوده در کشــور سالانه 
۹۶۰ میلیون لیتر سوخت مازاد مصرف می کنند.حسن نیا 
افزود: اجرای این طــرح، صرفه جویی یک میلیارد و ۲۲۰ 
میلیون لیتری مصرف گازوئیل را در یک دوره ۷ ســاله به 

دنبال خواهد داشــت.وی یادآور شــد: در دو دهه گذشته، 
۲۴ هزار دســتگاه کامیون فرســوده با کامیون های نوساز 
جایگزین شده اند که ســهم دولت های یازدهم و دوازدهم 
از طرح نوســازی ناوگان جاده ای، ۵ هزار و ۱۸۸ دســتگاه 
کامیون فرســوده بوده است.حســن نیا تعداد کامیون های 
بالای ۴۰ سال در کشور را ۵۲ هزار دستگاه عنوان و اظهار 
کرد: در راستای سیاست های دولت، نوسازی این ناوگان را 
در دســتور کار قرار داده ایم که در مرحله نخست این طرح 
۵ هزار دستگاه کامیون با سرمایه گذاری ۱۴ هزار میلیارد 
تومانی بخش خصوصی و بهره گیری از تســهیلات بانکی، 
نوســازی خواهد شــد.معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید 
کرد: در مرحله نخســت اجرای طرح نوسازی کامیون های 
فرسوده، خودروهای باری سنگین بالای ۵۰ سال نوسازی 
می شــوند و هر کامیونداری که خودرو خود را اسقاط کند 
برای تحویل کامیون نوســاز به خودروســاز داخلی معرفی 
می شــود؛ خودروســازان دارندگان کامیون های فرســوده 
معرفی شده از سوی سازمان راهداری را در اولویت تحویل 

کامیون نوساز قرار می دهند.
تسهیلات یارانه ای

 به خریداران کامیون های تولید داخل
حســن نیا با اشــاره به امضــای قرارداد با دو شــرکت 

داخلی تولیدکننده خودروهای سنگین گفت: علاوه بر این 
قراردادهــا دو قرارداد نیز با دو بانک عامل منعقد شــده تا 
دارندگان خودروهای سنگین فرسوده برای تحویل کامیون 
و اسقاط کامیون فرسوده خود اقدام کنند. سازمان راهداری 
نیز نیمی از نرخ سود تسهیلات پرداختی را که ۹ درصد از 

نرخ سود ۱۸ درصدی است پرداخت می کند.
معاون وزیر راه گفت: در ۷ ســال گذشــته قراردادهای 
منعقد شــده میان ســازمان راهداری و تولید کننده های 
داخلی که معادل تولید ۲۵ هزار دســتگاه بود، متأســفانه 
تاکنون ۵ هزار دستگاه کامیون از سوی خودروسازان داخلی 
تولید و برای اجرا در طرح نوســازی نــاوگان جاده ای، به 
کامیونداران تحویل شده است.حسن نیا علت افزایش شدید 
قیمت کامیون را توقف تولید خودروی سنگین در سال های 
اخیر دانست و یادآور شــد: این افزایش قیمت سبب شده 
تا قدرت خرید کامیون نوســاز از سوی رانندگان به شدت 
کاهــش یابد و رانندگان نتوانند اتوبوس یا کامیون نوســاز 
خریداری کنند.  از همین رو سازمان راهداری با هماهنگی 
مجلس توانســت قانون واردات کامیون های زیر ســه سال 
ساخت را که در قانون برنامه توسعه پنجم آمده بود، مجدداً 
در بند »ث« ماده ۳۰ قانون احکام دائمی برنامه های ۵ ساله 
لحاظ کند؛ آئین نامه اجرایی این ماده قانونی توسط دولت 

تصویب و به وزارت راه ابلاغ شد؛ همچنین شرایط و ضوابط 
آن نیز توسط وزیر راه و شهرسازی به سازمان راهداری ابلاغ 
شده است.وی خاطرنشان کرد: در طرح واردات کامیون های 
زیر ۳ ســال ساخت، مســئولیت تأمین تسهیلات بر عهده 
واردکنندگان است و گفته شده که واردکنندگان با تعدادی 

از بانک ها برای پرداخت تسهیلات مذاکره داشته اند.
حسن نیا دیگر طرح نوســازی ناوگان جاده ای را طرح 
موسوم به ریاســت جمهوری عنوان کرد و افزود: این طرح 
بر اساس ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید و بر اساس صرفه 
جویی مصرف ســوخت طراحی شــده کــه در این طرح، 
نوســازی ۶۵ هزار دســتگاه کامیون فرسوده هدف گذاری 

شده است. 
رئیس ســازمان راهداری و حمــل و نقل جاده ای ادامه 
داد: از این ۶۵ هزار دستگاه کامیون تاکنون ۵ هزار دستگاه 
وارد چرخه حمل و نقل شــده اما متأســفانه تنها قسمت 
اندکی از مبالغ حاصل از صرفه جویی سوخت که به حساب 
خزانه واریز شــده، به ســرمایه گذاران پرداخت شده است 
که امیدواریم ســازمان برنامه و بودجه، ۱۰۰ درصدِ مبالغِ 
حاصل از صرفه جویی سوخت از محل نوسازی ناوگان باری 
جاده ای را به سرمایه گذاران پرداخت کند، وزارت نفت نیز 
در حال حاضر پیگیر بازگشت سرمایه سرمایه گذاران است.

با حضور رئیس جمهوری و وزیر صمت انجام می شود

بهره برداری از فاز نخست »مگاپروژه انتقال آب از خلیج فارس«

معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد

ساماندهی بازار با انتقال اتحادیه املاک به وزارت شهرسازی

معاون وزیر راه خبر داد

صفر تا صد اسقاط کامیون فرسوده و دریافت کامیون نو


